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Zápis č. 1 
ze zasedání Komise Rady Libereckého kraje pro oblast závislostí   

konané dne 12.03.2024 od 15:00 hod. 

na Krajském úřadě Libereckého kraje 

Přítomní členové: 

 

Předseda Mgr. Petr Tulpa  

Místopředseda MUDr. David Adameček 

Ing. Jana Černá 

MUDr. Jaromír Hons, Ph.D.     –     omluven  

Roman Brodský  

kpt. Bc. Pavel Folprecht     -     omluven  

Mgr. Jan Molnár 

Bc. Jiří Simeth 

Mgr. Petr Slanina, LL.M., MBA 

MUDr. Vít Šlechta 

Bc. Andrea Melová  

Bc. Martina Teplá     -    omluvena   

Ing. Nela Jágrová 

Mgr. Josef Váňo 

Mgr. Lukáš Verner  

Tajemník Mgr. Milena Kučerová 
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Program: 

1. Zahájení zasedání 

2. Schválení programu jednání 

3. Kontrola plnění usnesení – 5. setkání k soudně nařízené léčbě 

4. Složení Komise Rady LK pro oblast závislostí v roce 2024 

5. Postup při rezignaci a nominaci členů komise  

6. Harmonogram jednání Komise Rady LK pro oblast závislostí v roce 2024 

7. Změna názvu, statutu a jednacího řádu komise  

8. Projednání podnětu na distribuci informativních letáků do všech domácností v kraji  

9. Různé 

10. Závěr 

 

Bod č. 1 a č. 2 - Zahájení jednání a schválení programu  

Jednání komise se uskutečňuje v zasedací místnosti č. 326a. Zasedání zahajuje místopředseda 

komise v 15:00 hod, po kontrole prezence konstatuje, že komise je usnášeníschopná. Dále je 

všemi přítomnými schválen program jednání komise. Předseda komise se dostaví později, po 

skončení jiného jednání.  

 

Návrh usnesení: 

č. usnesení: 1/24/PK/01 

Komise Rady Libereckého kraje pro oblast závislostí souhlasí s návrhem programu 1. zasedání 

v roce 2024. 

 

Hlasování: 

 

PŘÍTOMNO: 11 PRO: 11 PROTI:   0 ZDRŽEL SE:  0 VÝSLEDEK:              přijato 

 

Bod č. 3 - Kontrola plnění usnesení  

Páté setkání s místopředsedkyní okresního soudu v Liberci – oblast soudně nařízené léčby - 

Mgr. Tulpa, MUDr. Hons a další.  

Mgr. Kučerová sděluje, že bližší informace sdělí Mgr. Tulpa, až se na zasedání komise dostaví.  

  

Bod č. 4 - Složení Komise Rady Libereckého kraje pro oblast závislostí pro rok 2024 

Změnu složení Komise Rady LK pro oblast závislostí schválila Rada LK usnesením č. 

227/24/RK dne 06.02.2024. Noví členi komise byli nominováni jako odborní zástupci za 

organizace, kde pracují a s nominací souhlasí. Za KHS Libereckého kraje se sídlem v Liberci 

rezignovala na členství v komisi Mgr. Kristýna Dachsová a nominovaná byla Ing. Nela Jágrová. 

Mgr. Aleš Vaněk rezignoval na členství v komisi za Laxus z. ú. a místo něho organizace 
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nominovala Mgr. Lukáše Vernera. Město Frýdlant oznámilo rezignaci Mgr. Aleny Švejdové a 

nominovalo Bc. Andreu Melovou. Z důvodu personálních změn na odboru školství, mládeže a 

tělovýchovy v pozici metodika primární prevence byla odvolaná Mgr. Klára Lenkvíková a 

jmenovaná Ing. Jana Černá.  

 

Bod č. 5 - Postup při rezignaci a nominaci členů komise  

Na základě podnětu vedoucího odd. personálního a mzdového KÚ LK Mgr. Kučerová členům 

komise připomíná metodický postup při rezignaci a nominaci členů komise, neboť v minulosti 

se tajemníci všech komisí KÚ LK setkali s ne zcela správným postupem. Jmenování a odvolání 

členů je ze zákona o krajích v kompetenci rady kraje. Rezignace na členství je jednostranný 

akt, kterým člen ukončuje své působení v komisi. Rezignovat může buď okamžitě, kdy 

rozhodné je datum doručení rezignace nebo sám uvede datum pozdější. Nelze zpětně. Zákonná 

povinnost kraje je od obdržení rezignace do 8 dnů odhlášení člena na zdravotní pojišťovně. Dle 

metodiky MV ČR by takové podání mělo být v papírové podobě s podpisem nebo elektronicky 

prostřednictvím datové schránky nebo s elektronickým podpisem. Prosté sdělení o rezignaci 

zaslané mailem bez uznávaného elektronického podpisu by zřejmě stačit nemělo. Pokud se u 

člena jednalo o odborné zastoupení organizace, měl by její zástupce zaslat předsedovi nebo 

tajemnici komise nominaci nového člena.  

 

V průběhu zasedání se dostavil předseda Mgr. Tulpa, který pokračoval ve vedení jednání. 

 

K bodu č. 3 - Kontrola plnění usnesení  

Mgr. Tulpa sděluje, že tato věc je stále otevřená, není dořešena. K setkání se zástupci VZP sice 

došlo, ale jejich stanovisko je takové, že nechtějí direktivně nařizovat lékařům pracovat 

s psychiatrickými, adiktologickými pacienty. Doporučovali, aby písemné výzvy lékařům zaslal 

KÚ LK. Vyjádřili obavy z následků (odchody k jiným pojišťovnám apod.) a dále i na 

skutečnost, zda by vůbec byl takový postup efektivní.  

Komise provádí kontrolu plnění usnesení v této oblasti – prozatím nesplněno.  

 

Bod č. 6 - Harmonogram jednání Komise Rady LK pro oblast závislostí v roce 2024  

Mgr. Tulpa konstatuje, že v letošním roce proběhnou volby do zastupitelstev krajů, následně 

bude končit Rada LK i Zastupitelstvo LK a dojde ke zvolení nové Rady LK i nového 

Zastupitelstva LK. S tím souvisí i ukončení činnosti stávající Komise Rady LK pro oblast 

závislostí a dojde ke zvolení nových jejích členů (15 členů, odborného a politického 

zastoupení). Předseda se členy diskutuje o možném postupu při stanovení sítě adiktologických 

služeb a jejich financování. Členové se shodují, že na zasedání komise dne 10.09.2024 by 

program mohl být zaměřen na stanovení sítě adiktologických služeb na rok 2025. Následně by 

odbor sociálních věcí KÚLK vyhlásil dotaci pro adiktologické služby na rok 2025 dle Plánu 

protidrogové politiky LK 2023 - 2027, podle kterého se pro rok 2025 bude rozdělovat dotace 

ve výši 7.000.000 Kč. Členové komise navrhli přidat jeden termín jejího zasedání, a to 

15.10.2024, kde by bylo projednáno financování adiktologických služeb pro rok 2025, aby 

tento materiál byl připraven a mohl být předložen Radě LK na začátku ledna 2025 ke schválení, 

neboť na začátku každého roku jsou tyto finanční prostředky pro adiktologické služby v kraji 

zásadní. Konstatováno, že takto je systém nastaven na KÚ LK již několik let.  

 

Harmonogram jednání Komise Rady LK pro oblast závislostí v roce 2024: 

12. března 2024 – zasedací místnost č. 326a 

04. června 2024 – zasedací místnost č. 111 

10. září 2024 – zasedací místnost č. 111 
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nový termín 15. října 2024 – zasedací místnost č. 111  

12. listopadu 2024 – zasedací místnost č. 111      

Všichni členové komise s tímto postupem souhlasí. Případně bude postup upřesněn na příštím 

zasedání komise dne 4. června 2024. Tajemnice rezervuje zasedací místnost pro nový termín 

zasedání komise.  

 

Bod č. 7 - Změna názvu, statutu a jednacího řádu komise 

Mgr. Tulpa uvádí, že Rada Libereckého kraje dne 06.02.2024 usnesením č. 228/24/RK schválila 

změnu názvu Protidrogové komise LK na „Komisi Rady Libereckého kraje pro oblast 

závislostí“, aby byl v souladu s názvem, statutem Rady vlády pro koordinaci politiky v oblasti 

závislostí a národními strategickými dokumenty. V souvislosti se změnou názvu komise rada 

kraje schválila nové znění statutu a jednacího řádu komise, více v obsahu nebylo změněno.  

 

Komisi se předkládá ke schválení návrh změnu ve znění statutu komise, v kapitole IV. Předmět 

činnosti komise: 

Stávající znění: „Předmětem činnosti komise je zejména ve spolupráci s orgány státní správy, 

jinými správními úřady, orgány kraje a obcí v samostatné působnosti a nestátními neziskovými 

organizacemi koordinuje postup při ochraně před problémy způsobenými omamnými 

a psychotropními látkami, alkoholismem a jinými toxikomaniemi včetně kouření“ 

Návrh nového znění: „Předmětem činnosti komise je zejména ve spolupráci s orgány státní 

správy, jinými správními úřady, orgány kraje a obcí v samostatné působnosti a nestátními 

neziskovými organizacemi koordinuje postup při ochraně před problémy způsobenými 

legálními i nelegálními návykovými látkami, patologickým hráčstvím či nadužíváním 

moderních technologií.  

Návrh usnesení: 

č. usnesení: 1/24/PK/02 

Komise Rady Libereckého kraje pro oblast závislostí souhlasí s návrhem změny znění statutu 

a jednacího řádu komise.  

 

Hlasování: 

 

PŘÍTOMNO: 12 PRO: 12 PROTI:   0 ZDRŽEL SE:  0 VÝSLEDEK:              přijato 

 

Bod č. 8 - Projednání podnětu na distribuci informativních letáků do všech domácností v 

kraji  

Mgr. Tulpa uvádí, že v kraji je dle statistických údajů cca 98458 domů, náklady na informativní 

letáky o návykových látkách, které by byly rozdány do všech domácností v kraji by byly v řádu 

sta tisíců Kč. Je nutné připočítat cenu za tisk letáků, grafiku a platbu za roznos. Bylo zjištěno, 

že na jeden okres v kraji by bylo zapotřebí cca 120.000 Kč, v kraji jsou čtyři bývalé okresy, 10 

obcí s rozšířenou působností. Následovala diskuse o efektivitě takovéto preventivní akce, která 

je jednorázová, bez doprovodných aktivit (beseda, přednáška apod.) versus výše finanční 

částky.  

Mgr. Kučerová sděluje, že odbor sociálních věcí KÚ LK bude i v roce 2024 pokračovat ve 

spolupráci s Majákem, o. p. s. ve finanční podpoře Kampaně proti kouření v částce cca 40.000 

Kč (finanční kapitola protidrogového koordinátora).  
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Mgr. Molnár k tomu uvádí, že Maják, o. p. s., plánuje letákovou kampaň k novým návykovým 

látkám, protože zaznamenávají zvýšenou poptávku po těchto informacích u dospělých. Kampaň 

tedy bude zaměřena pro pedagogy, rodiče i odbornou veřejnost (sociální služby). Letáků bude 

cca 5 tis. ks, cena zahrnuje i grafiku. Jejich distribuce bude možná i elektronicky.  

Mgr. Verner sděluje, že Laxus z. ú. má letáky k novým návykovým látkám, které členům komise 

zašle (elektronicky).  

P. Brodský upozorňuje na výši částky za léčbu závislých osob oproti ceně za informativní letáky 

do všech domácností v kraji. Tuto preventivní činnost by podpořil, protože se domnívá, že by 

mohla mít na některé osoby pozitivní vliv. S ohledem na tuto skutečnost se jeví výše za 

takovouto akci oproti částkám na léčbu všech závislých zanedbatelná.  

Nikdo z ostatních členů tuto preventivní akci nepodpořil.    

 

Bod č. 9 – Různé   

Ing. Černá informuje o konferenci, kterou organizuje KÚ LK ve spolupráci s nadací Sírius 

v budově KÚ LK dne 13.03.2024 na téma „Týrané, zneužívané a zanedbávané dítě ve škole“. 

Dále vznáší dotaz ke členům komise na jejich odborný názor ke kampani Zkratky, která 

aktuálně probíhá v ČR. 

Mgr. Molnár sděluje, že by kampaň rozdělil na film „Adikts“, který nepovažuje jako vhodný 

pro prevenci do škol a další aktivity kampaně, které se jeví jako velmi dobré.   

Mgr. Verner uvádí, že jejich organizace Laxus z. ú. byla rozčarovaná z filmu Adikts, celkové 

zpracování je divné. Kampaň působí lépe. Dále informuje o práci Laxusu z. ú., kdy klienti ve 

věznicích mají o spolupráci s nimi zájem, organizace se hodně snaží posunout svoji práci i 

mimo věznice.  

Bc. Melová sděluje, že je ve funkci místního protidrogového koordinátora od 01.01.2024. Stále 

se zapracovává. Nyní vyhotovila Výroční zprávu o realizaci politiky v oblasti závislostí 

Libereckého kraje v obcích za rok 2023. Zjištěná data zůstávají stejná jako v předchozím 

období, rozdíl je v jednotkách v počtech klientů. Od 08.03.2024 začala ve Frýdlantu platit 

Obecně závazná vyhláška, kterou se zakazuje požívání alkoholických nápojů na vymezených 

prostranství na území města. Více informací je uvedeno na webových stránkách Města 

Frýdlant.  

Mgr. Tulpa oznamuje, že 03.04.2024 Charita Česká Lípa organizuje diskusní panel na téma 

sebepoškozování u dětí a mládeže, KÚ LK odbor sociálních věcí ve spolupráci s Agenturou 

sociálního začleňování pořádá dne 06.06.2024 konferenci na téma Dluhy a zaměstnanost a KÚ 

LK odbor sociálních věcí připravuje na 19.06.2024 konferenci s pracovním názvem Násilí a 

kam jsme došli“.  

Ing. Jágrová informuje o statistických datech k pohlavním nemocem, hepatitidě, tato data zašle 

členům komise emailem. Dodává, že došlo k navýšení počtu osob, které jsou pozitivní na HIV 

a AIDS. U pozitivních osob, které pocházejí z Ukrajiny, je více žen než mužů, u českých občanů 

je to naopak.  

Bc. Simeth uvádí, že při požáru v pohostinství v centru Liberce bylo popáleno asi 20 lidí, 

z nichž řada z nich byla klienty Mostu k naději, z. s.  

Mgr. Molnár sděluje, že jejich organizace v letošním roce slaví 25. výročí (1999-2024). Ve 

školách je stále velká poptávka po jejich programech na téma nové návykové látky, duševní 

zdraví, sebepoškozování. V posledním období se adiktologické programy musely ze 60 % 

změnit a reagovat na aktuální potřeby dětí a mládeže ve školách.   
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Mgr. Tulpa uvádí, že odbor sociálních věcí KÚ LK podporuje náhradní rodinnou péči, nyní se 

podílí na akci Plné hnízdo, dne 11.03.2024 proběhla v médích epizoda z Libereckého kraje.  

 

Mgr. Váňo sděluje, že situace ve věznici Stráž p. Ralskem je stabilní, informoval o novém 

Centru sociálních služeb v Osečné.  

 

MUDr. Šlechta informoval o tiskových aktuálních zprávách, v nichž národní protidrogový 

koordinátor p. Vobořil se vyjadřoval, že není dostatek finančních prostředků pro politiku 

v oblasti závislostí, proto doporučuje držet se plánů v rámci krajů. Dále poukazoval na vysoké 

počty intoxikovaných osob z důvodu užití alkoholu a na vysokou toleranci naší společnosti. P. 

Vobořil doporučuje regulaci návykových látek, nastavení šikovných mantinelů, které bychom 

neměli překračovat. Konstatováno, že je obtížné kvalitní nastavení regulace těchto látek. Dále 

uváděl příklady špatně nastavené regulace ze zahraničí, kde jsou s uživateli návykových látek 

velké problémy.  

 

Mgr. Tulpa uvádí příklad z Jablonce n. N., kde proběhlo v minulosti referendum k zákazu 

automatů, došlo k zrušení všech automatů ve městě, jsou však známy informace o tom, že 

obyvatelé města hrají hry online nebo dojíždějí hrát do Liberce a jiných měst. Výsledný efekt 

této akce je nulový, zákaz her na automatech má jen několik měst v ČR. Konstatováno, že 

zákazy zcela nefungují.  

 

P. Brodský sděluje, že se domnívá, že když jsou automaty ve městě zrušeny, lidé se cítí 

bezpečněji.  

 

Mgr. Slanina se vyjadřuje ke kampani Zkratky s tím, že považuje seriál Česko na drogách za 

kvalitní a doporučuje jeho šíření.  

 

MUDr. Adameček uvádí, že v jejich organizaci je obrovský zájem klientů o ambulantní službu, 

celkově je jejich činnost stabilní. Zaznamenali problém se zdravotními službami, které jsou 

těžko dostupné, např. klienti dostali nyní termín léčby od září 2024. Je těžké pro klienty dostat 

se rychle do léčby. Jejich organizace má problémy s financováním nadregionálních služeb, ke 

kterým jim MPSV nedalo pověření, termín poskytnutí pověření je nejistý, možná v dubnu 2024. 

Organizace nemá dostatek finančních prostředků na svoji činnost, na výplaty pro zaměstnance 

apod.  

 

Mgr. Tulpa k tomu sděluje, že by síť B služeb měla přejít pod správu krajů, vyjádření krajů 

bylo ve smyslu, že MPSV musí v souvislosti s takovýmto přechodem zaslat krajům i finanční 

prostředky. Kraje poskytují dotace za podmínky, že je služba registrovaná a má pověření, že 

může vykonávat danou činnost. Dne 25.03.2024 proběhne ve Fokusu v Liberci oficiální 

otevření Centra duševního zdraví.  

 

Mgr. Kučerová sdělovala, že se dne 11.03.2024 zúčastnila jednání Dotačního výboru na Úřadě 

vlády ČR, kde se jednotliví krajští protidrogoví koordinátoři vyjadřovali k návrhům dotací pro 

adiktologické služby ve svých územích. V letošním roce byly předloženy dvě varianty návrhů 

dotací, kdy první varianta odpovídá celkové alokované částce 292,5 mil. Kč a druhá varianta 

počítá s alokovanou částkou ve výši 315 mil. Kč, tj. dorovnání do výše částky loňského roku. 

Byly předloženy dvě verze návrhů dotací, neboť v současné době stále ještě není potvrzena a 

převedena do rozpočtové kapitoly Úřadu vlády ČR navýšená částka na dotační rok 2024. Nyní 

se čeká na rozhodnutí MF o konečné částce. Krajská protidrogová koordinátorka LK zde sdělila 

stanovisko kraje, celého odboru sociálních věcí, že obě organizace Most k naději, z. s. i Advaita, 
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z. ú., jsou pro kraj spolehlivým partnerem při tvorbě politiky v oblasti závislostí. Kraj tyto 

služby dlouhodobě finančně podporuje a dle plánu s podporou počítá i v příštích letech. Bylo 

navrženo, aby na všechny programy bylo přispěno v maximální možné výši. Potřebnost těchto 

služeb byla odůvodněna informacemi ze souhrnných zpráv těchto organizací za rok 2023 a dále 

i z jednotlivých pracovních skupin, kterých se protidrogová koordinátorka a adiktologické 

služby účastní. Koordinátorka poděkovala všem přítomným službám za jejich odbornou a 

odpovědnou činnost v kraji.       

 

 

 Bod č. 10 – Závěr 

 

Příští zasedání komise se bude konat dne 04. června 2024, 15:00 hod. 

v budově KÚ LK – místnost č. 111. 

 

Předsedající Komise Rady Libereckého kraje pro oblast závislostí poděkoval přítomným za 

účast a ukončil jednání v 16.30 hodin.  

 

V Liberci 12. března 2024 

 

 

 

 

 

……………………………………… 

Mgr. Petr Tulpa 

předseda Komise Rady Libereckého kraje pro oblast závislostí 

 

 

 

 

……………………………………… 

Zapsala: Mgr. Milena Kučerová 

tajemnice Komise Rady Libereckého kraje pro oblast závislostí 


